
Poříčský 

zpravodaj
říjen 2010

Slovo starosty

Zprávy ze zastupitelstva

Školy městyse

Sport

Spolky informují

Informace občanům

Služby stomatologů

Pozvánky a inzerce



2

Slovo starosty
Končí další volební období, páté v novodobé historii Velkého Poříčí. Za 
dvacet let se nám podařilo mnohé, obec a později městys Velké Poříčí se 
úspěšně rozvíjí. Zlepšila se infrastruktura, snažíme se o příliv mladých lidí. 
Můžeme říci, že se nám daří získávat dotační prostředky, například se jedná 
o jídelnu s tělocvičnou, DPS, cyklostezku, hasičské auto, hřiště za školou, 
šatny ve škole a naposled Obecní dům. Jedná se o nemalé částky, bez kte-
rých by tyto akce nemohly být nikdy realizovány.
Ne vždy se však všechno podaří podle představ. V poslední době není např. 
dostatek prostředků na větší opravy cest, na opravy obecních budov apod. 
Krize zasáhla i obecní rozpočet. Dotace z EU budou pomalu končit, každé 
město či obec se snaží „urvat“, co se dá. Při čerpání dotace se obec musí 
spolupodílet na financování. Někdy je to 7,5 %, jindy třeba 40 %. To ve 
výsledku znamená, že naše prostředky musíme vložit do stavby a s běžnými 
opravami musíme počkat. Dělají to tak všude, jinak to nejde. Samozřejmě 
připravujeme nové akce. Mimo jiné máme projekty i povolení na rekon-
strukci ul. Farní, jsme dlužni i občanům ul. K Homulce. Věříme, že se v nej-
bližší době budou tyto a další akce realizovat.
Snažíme se získat prostředky i na zateplování našich budov. V příštím roce 
dojde k zateplení MŠ, problémy máme se získáním dotace na ZŠ. Jedná se 
totiž o památkově chráněnou budovu, kde o zateplení a tím i opravě fasády 
nechtějí ani slyšet. Dále budeme pokračovat obytnými domy na náměstí.
Velkou radost mám ze zlepšení společenského života v obci. Velmi aktivní 
jsou naši senioři. Věřím, že otevřením rekonstruovaného Obecního domu 
si lidé najdou cestu i sem. Každým rokem se nám zvyšuje účast na dnes 
již populárních Poříčských toulkách, letošních se zúčastnilo přes šest set 
turistů.
Po mnoha letech úsilí se konečně rozjely práce na protipovodňových opat-
řeních. Termíny jsou neúprosné, stavba musí pokračovat dle harmonogra-
mu. O postupu Vás chceme pravidelně informovat.
Bohužel mne i mnohé zastupitele mrzí a uráží vyjádření zastupitele pana 
Prouzy, který na stránkách náchodského periodika ECHO naráží na ter-
mín zahájení a spojuje ho prý „účelově“ s komunálními volbami. Co o tom 
tento člověk ví? 
Vůbec volby a s nimi spojená předvolební kampaň by měla být slušná, a ne 
urážlivá. Lidé mají v paměti předvolební boj spojený s parlamentními vol-
bami. Tolik urážek a pomluv si musel prostý člověk vyslechnout. Trendem 
bylo hledat chyby, špínu a neschopnost u těch druhých, a ne se soustředit 
na svůj program. Nechceme tyto praktiky zavádět i u nás v komunálních 
volbách. Bohužel výše jmenovaný „politik“ v těchto způsobech chce pokra-
čovat a pro svoji kampaň se neštítí využívat i demokratického rozhodování 
zastupitelstva. Vcítil se totiž do role, kdy on jediný to myslí s Velkým Poří-
čím dobře a ostatní jsou ovlivňováni ve svém rozhodování.
Ve Velkém Poříčí jsme si nikdy nehráli na velkou politiku. Zastupitelé vždy 
táhli za jeden provaz a na konci volebního období už ani nikdo nevěděl, za 
jakou stranu či sdružení kandidoval. A tak to má být.
Přeji všem v tomto uspěchaném světě klid a uvážlivá rozhodování. Stra-
ny a sdružení kandidující v komunálních volbách žádám o korektnost  
a slušnost. A Vám, milí voliči, přeji šťastnou ruku při rozhodování, kdo Vás 
bude ve Velkém Poříčí zastupovat další čtyři roky.

Josef Král

Usnesení ze zasedání 
Zastupitelstva městyse Velké Poříčí dne 13. 9. 2010

Zastupitelstvo schvaluje:

•  Záměr pronájmu restaurace v Obecním domě
•  Rozpočtové opatření č. 5/2010
•  Dokončení zavážky u letiště včetně povrchových úprav a odvodnění 
 dodavatelskou firmou, která provádí protipovodňová opatření na řece
 Metuji
•  Dodatek č. 1 k závazné vyhlášce obce Velké Poříčí č.2/2004 o místních
 poplatcích

Přehled práce a docházky zastupitelů za volební 
období 2006 – 2010

Účast jednotlivých zastupitelů:

Zasedání zastupitelstva se za volební období 2006 – 2010 
konala celkem 26 x.
96 % účast na zasedáních měli: p. Ing. Král, pí Mgr. Šancová, pí Polická, 
  p. Šulitka a p. Prouza.
92 % účast na zasedáních měli: pí Nováková a p. Mgr. Volhejn
88 % účast na zasedáních měla  pí RNDr. Štěpánková, CSc.
84 % účast na zasedáních měl p. Aulich
81 % účast na zasedáních měli: p. Drapač a p. Pašťálka
77 % účast na zasedáních měli: p. Plšek a p. Hána
62 % účast na zasedáních měl  p. Jurišta
42 % účast na zasedáních měl  p. MUDr. Král

Rada se konala celkem 64 x, z toho 6 x rozšířená rada s účastí 
zastupitelů

Účast jednotlivých radních:
98 % Jitka Polická
97 % Radka Nováková
95 % Ing. Josef Král
95 % Mgr. Nataša Šancová
94 % Jan Pašťálka

ČINNOST FINANČNÍHO VÝBORU
Finanční výbor pracoval ve složení: p. Jiří Šulitka, p. Ing. Josef Lelek,  
p. František Čejchan, p. Václav Cvejn a p. Michal Prokop.
Výbor se za volební období sešel celkem 10krát, z toho se 4krát při likvidaci 
obecního majetku a odpisů z příspěvkových organizací, 5krát při kontro-
lách rozpočtu a rozpočtových opatření a při kontrole naložení s příspěv-
kem od Městyse v Domově ve stáří, Justynce a v ZUŠ Hronov.

ČINNOST KONTROLNÍHO VÝBORU
Kontrolní výbor pracoval ve složení: p. Jan Prouza, pí RNDr. Renata  
Štěpánková, CSc. a p. Ing. Antonín Krmaš.
Výbor se za čtyřleté volební  období sešel celkem 4krát. Kontroloval zápisy 
a usnesení ze zasedání zastupitelů a radních a kontroloval docházku.

ČINNOST KULTURNÍ KOMISE
V kulturní komisi ve volebním období pracovaly Radka Nováková a Nataša 
Šancová.
Ing. Josef Král pracoval na Poříčském zpravodaji.
Kulturní komise se aktivně podílela na přípravě zpravodaje a pořádala růz-
né akce pro poříčské seniory.

SLOVO STAROSTy ZPRáVy ZE ZASTUPITELSTVA

Volby do zastupitelstva obce 
proběhnou ve dnech 15. a 16. října 2010 

v budově základní školy
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Z uspořádaných akcí uvádíme uspořádání oslavy Dne matek pro seniorky 
v hostinci U Hanušů za vol. období 4krát, výlety pro seniory 4krát, návštěva 
muzikálu v Praze 2krát a předvánoční posezení seniorů 4krát.
Dále se kulturní komise podílela na pořádání Poříčských toulek a připravo-
vala občerstvení pro hudebníky při koncertech o vánočních svátcích.

ČINNOST PŘESTUPKOVÉ KOMISE
Členy přestupkové komise byli pan Pavel Jurišta a pan Jiří Plšek.
Přestupková komise v Hronově řešila za volební období 29 přestupků. Pan 
Jurišta se přestupkového řízení účastnil celkem 16krát a pan Plšek 13krát.

ČINNOST STAVEBNÍ KOMISE
Stavební komise pracovala v tomto složení: p. Miloš Drapač, p. Jiří Šulitka, 
p. Josef Drechsel, kterého později vystřídal p. Josef Vondra,  p. Jan Aulich, 
p. Adolf Hána a p. Ing. Leoš Hejna.
Za volební období se komise sešla 24krát, na schůzkách řešila stavební pro-
blémy vyskytující se v průběhu různých stavebních prací a navrhovala nová 
řešení různých úprav v městysi.

Reakce na články v „Oranžovém kurýru“, který vychází 
pravidelně jako příloha ECHA
Byl jsem starostou ve Velkém Poříčí od roku 1990 až do roku 2002. Tři 
volební období, tedy 12 let. Byly to velmi těžké začátky. Po osamostatnění 
obce nebyla žádná perspektivní cesta jak vylepšit poměry v obci. Nevhodné 
podmínky byly ve starém obecním úřadě, v obci jsme se museli věnovat 
skládkám odpadů a pozitivního pro obec prakticky nic. Uvědomoval jsem 
si, že jsem nikdy v životě nedělal nic tak odpovědného, že bylo něco vidět, 
že to sloužilo obci, občanům Poříčí, atd. Také jsem si velmi dobře uvědomil, 
jak jsem k té obci bytostně přirostl, a jak mi i nadále záleží na jejím dalším 
vývoji.

K článku „Je třeba zvážit, co jsou priority pro Velké Poříčí“
Na prvním veřejném zasedání zastupitelstva obce Velké Poříčí v roce 
1990 jsme měli pozvané zástupce Povodí Labe, kteří se dostavili v repre-
zentační sestavě a byli velmi vstřícní. Od té doby jsme ve spolupráci  
s Okresním úřadem na této záležitosti odpovědně pracovali. Vyústilo to 
ramblou, řešením, které nás neznalé věci velmi zaskočilo. Pro velkou nevoli 
zúčastněných byla zvolena nová varianta, zkapacitnění řečiště. Tady mohlo 
dojít k nějakému zdržení, protože se zpracovával nový projekt. Uvědomili 
jsme si, že nejvíce ohrožení občané budou v této variantě jistě vstřícnější. 
Ale jinak žádné zdržení nevidím.
Protože jsem se o to sám kdysi staral, útočil jsem na starostu, když letos 
začaly povodně a děsil jsem se toho, že by někdo řekl: Dáváte peníze na 
takovou hodnou řeku Metuji a v Troubkách je ničí povodeň už znovu. Pan 
starosta ing. Král se potom se zástupci Povodí Labe spojil a ti ho ujistili, že 
je naše akce už tak daleko, že není možné z ní couvnout. To se přiznám, 
že mně spadl kámen ze srdce a zároveň jsem si uvědomil, že je to naše 
zásluha. Především lidí na obecním úřadě, kteří tomu výkupu pozemků a 
náhrad věnovali patřičnou  péči. Také musím vzpomenout, že všechny tyto 
práce se musely udělat v termínech, aby se to dovedlo do zdárného konce. 
A mnohdy i se skřípěním zubů.
Takže bych doporučoval dívat se na dění v obci trochu pozitivnějším 
pohledem.
Ještě je při této příležitosti třeba zmínit, že když jsme vyřizovali tu obsáh-
lejší část na dolním konci, kde jsme byli odkázáni na vyšší instance, tak 
jsme se vrhli do napřímení Lokvencova potoka. Dnes už si nikdo nevšimne, 
kolikrát by nás už vyplavil od Bitnarových až po fotbalové hřiště. Není to 
ani měsíc, co byl takový liják, že to v tom korytě přímo bouřilo.

Poříčské letiště
Také se mně zdá, že pan Prouza má na tuto záležitost poněkud zkreslený 
pohled. Kvůli této bylo uskutečněno zasedání přímo na letišti, kterého se 
pan Prouza nezúčastnil. Myslím, že kdo tam byl, tak byl jistě přesvědčen, že 

nejde o žádnou lest a že se zástupci radnice nechovají arogantně. Je pravda, 
že byly hlasy pro prodej, ale myslím, jen dva. Proto je přece zastupitelstvo 
vícečlenné, aby se našlo správné řešení.
Velmi dobře si pamatuji, jak vypadal hangár v roce 1989 a jakou práci tomu 
letci dali, aby zase vypadal tak, jak je to tam dnes. Pan Jirásek nás ubezpečil, 
že nejde o žádné rozšiřování a zvyšování leteckého provozu, ale o výcvik 
dalších mladých lidí, kteří našli zalíbení v létání. Svým ubezpečením, které 
bylo vyčerpávající, nás přítomné přesvědčil. K tomu jen dodám, že je oprav-
du lepší, když se mladí budou věnovat létání, než aby někde jen „zevlovali“ 
a holdovali kouření, alkoholu nebo drogám. Já  „letce“ vždy podpořím. Ale 
přesto si myslím, že každé následující zastupitelstvo s nimi bude dobře spo-
lupracovat a svoje členství v Aeroklubu Hronov – letiště Velké Poříčí bude 
vyjadřovat majetkem pozemků.
Prodej 240 m2 pozemku na malé rozšíření hangárové plochy je maličkost, 
která jim velmi usnadní práci při ukládání letadel.

Ještě se mě dotkla zmínka o prodaných jeslích. Co o tom víš? Ta budo-
va jesliček byla několik let prázdná. A strašně moc chátrala. Velmi jsme 
se zabývali tím, jak ji využít. Byli jsme ve spojení s paní Běhounkovou  
z Náchoda, která byla členkou nějaké charitativní organizace. S tou jsme  
spolupracovali a doufali jsme, že se nějaké peníze seženou a přestavíme 
to. Musím připomenout, že jsme nechali objekt navrhnout k tomuto účelu 
i s výtahem. Vyprojektoval to pan Kebort. Projekt bude jistě ještě v archí-
vu. Ale k přestavbě nedošlo z finančních důvodů. A také si myslím, že by 
realizace byla příliš odvážná. Jistě bychom se dožili toho, že by nám někdo 
vyčetl, že jsme sem vzali postižené děti. 

No, a poslední případ spojený s Janem Prouzou. Jak on vykopal starou 
záležitost, tak i já jednu připomenu. Před volbami v roce 1998 napsal  
o našem obecním úřadě jak špatně hospodaříme. Náš kolektiv a naše čině-
ní nazval „nezodpovědností zodpovědných“. K tomu jen dodám, že nikdy 
nebyl na žádném zastupitelstvu a nikdy se nepřišel na obec zeptat, jak hos-
podaříme. Co k tomu dodat? Nic nevěděl a psal. Ale v současné době je 
členem zastupitelstva, tudíž by už měl vědět víc.

Honzo, teď trochu neformálně. Myslíš, že jsem tento článek chtěl psát? 
Vůbec ne. Já už nepotřebuji stres. Ale Ty jsi celé zastupitelstvo vyprovo-
koval.
Píšeš, že Tě lidé vidí v obleku s vysokými politiky. Nemysli si, to tak vidět 
není, to lidé přehlédnou. Ale jak vystupuješ a jak pro obec pracuješ, již 
nepřehlédnou.
Nechci do toho zatahovat politiku, do obce politika nepatří. Tady musíme 
spolupracovat. A budeme. To si piš!
V obci vystupují strany jen před komunálními volbami, aby postavily kan-
didátky a občané měli z čeho vybírat.
Já už mám „po sezoně“, ale na dění v obci (dnes už městysi) mně záleží. 
Teď ještě k tomuto případu. Řekli jsme si v obci, že nebudeme toto tahat 
přes média, ale Ty jsi nás vtáhl do okresních novin. Měla by tedy tato odpo-
věď vyjít  v Echu (nebo v oranžovém kurýru?). Tak si uvědom, že jednáme  
odpovědně.
Teď se mi konečně ulevilo, když jsem vše uvedl na správnou míru.

Patriot, senior, bývalý starosta Jiří Šulitka
Velké Poříčí 14. září 2010

Karel Čapek:

„Kritizovat, znamená usvědčit autora z toho, 
že to nedělá tak, jak bych to dělal já, kdybych 
to uměl.“ 
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Rekonstrukce Obecního domu

Dovolte, abych se nejdříve zmínil o historii rekonstrukce Obecního domu. 
Naše obec od osamostatnění v roce 1991 prošla velkými změnami. První 
zastupitelstva měla za cíl zlepšit podmínky k životu v naší obci. To se vcel-
ku dařilo a dále daří. Na otázku, kdy konečně dojde na opravu Obecního 
domu, pan starosta Šulitka odpovídal – „nejdříve musíme dělat pro lidi, 
pro obyvatele Poříčí, potom se teprve můžeme věnovat našemu Obecní-
mu domu“. Tyto otázky byly kladeny s přestávkami přibližně do roku 2003. 
Poté se začalo již vážně uvažovat, že by ten náš “obecňák“ už mohl být na 
řadě. Pozvolna začala předprojektová příprava, rozhodovalo se, co by zde 
všechno mohlo být. V té době také pomalu končilo kino. To, které bylo ve 
své době velice populární. Budova chátrala a prostředky na rekonstrukci 
nebyly. Rozhodlo se o budoucím využití  objektu a následně byl na základě 
soutěže vybrán projektant. To bylo v roce 2007. Zároveň se zpracováním 
projektové dokumentace jsme se začali ohlížet po možné dotaci. Poprvé 
jsme v roce 2008 se žádostí o dotaci z evropských fondů neuspěli. Několik 
bodů v hodnocení chybělo. Z toho jsme se poučili, projekt mírně „vylepšili“ 
a napodruhé jsme v roce 2009 uspěli.
Dotace z fondů EU jsou fenoménem dneška. Kdo nečerpá, jako by nebyl. 
Úspěšnost kde kterého města či obce je posuzována podle toho, kolik se 
podařilo sehnat prostředků.
Náš projekt byl kvalitní, proto uspěl. Všemu však předcházelo obrovské 
množství práce. Dobře zpracovat PD, v nadstandardní kvalitě vytvořit 
projektovou žádost, kde se promítla specifika naší obce, její přednosti 
i bolesti, co nám zde chybí, co bychom potřebovali. Obrovský kus práce  
v tomto směru odvedla děvčata z Centra evropského projektování v Hradci 
Králové, který nám projektovou žádost smluvně zajišťoval.
O získání dotace jsme se dozvěděli v dubnu 2009, a hned od července se 
měla zahájit rekonstrukce. Do té doby muselo proběhnout výběrové řízení 
na dodavatele stavby, na technický dozor  a na dozor z hlediska bezpečnosti 
práce. Vše se podařilo, a tak v červenci 2009 bylo předáno staveniště doda-
vatelské firmě. Nebyl čas na odpočinek, začalo řešení problémů se samot-
nou stavbou. Kdo někdy něco rekonstruoval, sám ví, co to obnáší. Objekt 
byl starý, několikrát přestavovaný. Muselo se velmi dbát na zajištění statiky, 
problémy se řešily na místě a neustále. 
Občané sami mohli sledovat průběh výstavby, neviděli však tu odvedenou  
a těžkou práci uvnitř objektu. Zprvu pomalejší tempo se před zimním 
obdobím zrychlilo a vydrželo až do konce. 
Lidem Velkého Poříčí zanedlouho začne nový Obecní dům sloužit. Něko-
mu se bude třeba zdát, že jde o zbytečně drahý, nafouklý a nepotřebný 
projekt, že se mohly finance využít jinde na potřebnějších  místech v obci. 
Na toto lze odpovědět jednoduše – finanční prostředky z dotace jsou úče-
lově vázány, tzn. mohou být použity pouze na stanovenou a odsouhlase-

INFORMACE OBČANŮM
nou akci. Dále je třeba zdůraznit, že větší část prostředků je z dotace, 85 % 
uznatelných nákladů jde z fondů EU, 7,5 % ze státních zdrojů a pouze 7,5 % 
nákladů jde z obecní kasy. 
Pro vnitřní prostory domu se muselo nalézt využití. Od přízemí až po 
střechu. Protože je objekt velký i prostory uvnitř nejsou malé. S tím se ale 
dispozičně nedalo nic dělat. Také technické vybavení objektu je poplatné 
dnešní době. Vždyť Obecní dům bude sloužit další desítky let a musíme 
proto držet krok s dobou. Za pár let již zařízení budou třeba zastaralá.
Na závěr mého ohlédnutí za historií rekonstrukce Obecního domu ve Vel-
kém Poříčí mi dovolte poděkovat ještě dvěma mým spolupracovníkům, bez 
kterých si celý náročný proces rekonstrukce nedovedu představit – účetní 
Dana Zimová, která statečně proplouvala úskalím nesrozumitelné a velmi 
obtížné dotační politiky, a stavební technik Josef Vondra, který přes řadu 
dalších velkých i malých akcí  v obci Obecnímu domu věnoval spoustu času 
a jeho mravenčí práce přispěla ke zdárnému průběhu výstavby.
Rekonstrukce Obecního domu je u konce. Nyní probíhá kolaudační řízení, 
odstraňují se drobné nedodělky, vše se ladí, uklízí se okolí. 
V týdnu od 18. do 22. října 2010 připravujeme slavnostní otevření, které 
bude následně spojeno se Dnem otevřených dveří. Všichni jsou srdečně 
zváni.
O přesném termínu budeme včas informovat.

Poznámka:
Mnozí občané se nás ptají, proč je na Obecním domě „plechová nástavba“ 
neboli věžička.
O kompetentní popis jsme požádali architekty, kteří vzhled domu navrhovali.

„Ztvárnění vikýře rekonstruovaného Obecního domu ve Velkém Poříčí je 
výrazem celkového řešení  - veškeré stávající části domu byly ponechány 
v původním tvaru a řešení fasády, všechny nové části – červená dvorní 
vestavba schodiště a dalších provozů i nástavba vikýře nad vstupem – jsou 
ryze soudobými architektonickými prvky jak svým tvarem, tak použitý-
mi materiály a detaily. Vikýř je úmyslně opláštěn titanzinkovým plechem 
– tento materiál umí přirozeně stárnout (podobně jako med), časem zšed-
ne, nevyžaduje žádnou údržbu a vytvoří naprosto neutrální a nenápad-
né pozadí pro světelný znak Městyse Velké Poříčí, rozhodujícího motivu  
a doplňku této nástavby.“ 

Ing. arch. Aleš Krtička, ATELIER TSUNAMI s.r.o.

Protipovodňová opatření
V létě byla konečně zahájena akce, na kterou čekáme ve Velkém Poříčí 
několik desítek let. Rušnou stavební činnost pociťují hlavně občané na dol-
ním konci. Přes počáteční vlažný rozjezd nyní práce probíhají ve větším 
tempu. Akce, jejímž investorem je Povodí Labe, je přísně sledována a není 
možné polevit. Pravidelně jsou organizovány kontrolní dny, jichž se účastní 
i zástupce městyse.
V současné době probíhají práce na průlehu. V prostoru ul. Na Ostrovech 
byl přeložen plyn a vodovod, vyhloubila se stavební jáma pro rozdělovací 
objekt a most. Jsou provedeny základy pod pilíře mostu včetně injektáže. 
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V tomto prostoru je také zřízena provizorní komunikace pro obyvate-
le „Ostrovů“. Nejen zde, ale i na lukách, kde má průleh pokračovat, trápí 
stavaře vysoká hladina spodní vody. Pro další výstavbu se musí neustále 
odčerpávat.
Při výkopových pracích byly v hloubce více než 2 m objeveny fragmenty 
dřevěné konstrukce. Jedná se zřejmě o zbytky mostu nebo jiného zařízení. 
Nyní tyto prvky zkoumají archeologové. Doufejme, že výzkum nijak zvlášť 
neovlivní termíny výstavby. Ne nadarmo se zde říká „Na Ostrově“, v minu-
losti na tomto místě určitý obtok určený k převedení velkých vod byl.

Na lukách byla provedena přeložka vysokotlakého plynovodu. Jednalo se  
o velice náročnou akci. Dále je zde shrnuta ornice a začíná se tvořit profil 
budoucího průlehu.
Stavební činnost také začíná v prostoru u mostu u Hanušů. Zde bude 
přeložen plynovod, bude vybudováno provizorní přemostění (pro pěší  
a osobní auta) a stávající most bude rekonstruován tak, aby zde byla větší 
průtočnost.
V zimním období bude následovat kácení stromů a protipovodňovky 
budou následně pokračovat i na samotné Metuji.
O dalším postupu Vás budeme pravidelně informovat.

Josef Král

Volby
Čtyřleté volební období je za námi a my stojíme opět před novými komu-
nálními volbami. V této chvíli již pravděpodobně všichni víme, koho bude-
me volit do zastupitelstva našeho městyse. Letos se o místa v zastupitelstvu 
ucházejí členové pěti volebních stran. Jedná se o ODS, KDU-ČSL, ČSSD, 
nově TOP 09 a Sdružení nezávislých kandidátů.
Vážení voliči, dobře si rozmyslete, koho budete volit, kdo bude dle Vás nej-
lépe prosazovat Vaše zájmy a kdo bude vždy ochoten a nápomocen řešit 
Vaše problémy.
Přejeme Vám dobrou volbu!

N. Šancová

Nebezpečné odpady
Vážení občané, od jara letošního roku můžete vždy každou středu a první 
sobotu v měsíci odevzdat do technického dvora velkoobjemový a biologic-
ký odpad. V současné době je možné uložit zde i nebezpečný odpad, který 
se původně vybíral jednou ročně. Jedná se o elektroodpad, zářivky, barvy, 
laky atd. Odpad jsme již začali vybírat, i když zatím nemáme kontejnery. 
Na jejich dodávku čekáme. Odvážet se budou dle potřeby. Tím, že budeme 
ukládat všechen odpad do kontejnerů, vylepší se snad již brzy také vzhled 
technického dvora.
Dále znovu apelujeme na všechny spoluobčany, aby do kontejnerů na sepa-
rovaný odpad vhazovali jen to, co je do kontejnerů určeno. Tzn. do žlutých 
kontejnerů plasty včetně tetrapakových obalů, do modrého papír a do zele-
ných kontejnerů sklo.
Prosíme, sešlapujte PET láhve, než je vhodíte do kontejneru!

N. Šancová

Odpadků se můžete zbavit elegantně
Odpadů neustále přibývá. Existuje však možnost, jak se s nimi vypořádat  
a jejich množství výrazně omezit. 

Nejlepší je začít hned při nákupu…
- zkuste vybírat výrobky, jejichž obaly se dají recyklovat,
- vybírejte výrobky s takovým obalem, do kterého se dá koupit náhradní 
 náplň – například tekuté mýdlo,.
- raději sáhněte po větším balení – ze tří malých půllitrových lahví je určitě 
 více odpadu než z jedné větší,
- nepoužívejte igelitové nákupní tašky, mnohem lépe Vám poslouží taška 
 textilní. Pokud Vám právě nic jiného nezbývá, používejte igelitovou taš- 
 ku doslova do roztrhání.

Věci se dají používat více než jednou…
- svačina či oběd vám bude chutnat lépe ze svačinového boxu. V tašce se 
 vám nepomačká a nebudete zbytečně plýtvat igelitovými či papírovými  
 pytlíky,
- pijete v práci vodu či kávu z automatu? Pijte ji z vlastního hrnečku. Stačí  
 jedna káva denně a měsíčně ušetříte víc než 20 plastových kelímků,
- nezapomínejte, že papír má vždy dvě strany. Popsat se mohou klidně obě 
 a spotřeba papíru bude poloviční,
- tiskněte jen to nejnutnější. Zamyslete se nad každou vytištěnou strán- 
 kou, archivujte elektronicky.

Kam s nimi, když doslouží?
- vyhazujte papír do modrého, plasty do žlutého a sklo do zeleného kon- 
 tejneru,
- pokud máte zahrádku, svůj organický odpad kompostujte,
- staré televizory, počítače, pračky – zkrátka elektroodpad - patří na sběrný 
 dvůr nebo zpět do obchodu,
- přemýšlejte, jestli věc, kterou chcete vyhodit, přeci jenom ještě nemůžete 
 Vy nebo někdo jiný využít.

„Obecně nejhorší varianta je odhazovat odpadky na ulici nebo dokonce ve 
volné přírodě. Správné není ani házení všech odpadků do jednoho pytle, 
nebo odpadkového koše. Jednoznačně správné je třídit odpad a tím umož-
nit jeho recyklaci. Rok od roku je třídění odpadů jednodušší. Stále stoupá 
počet lidí, pro které je třídění odpadů naprosto přirozené. Tím se samozřej-
mě snižuje dopad činnosti člověka na životní prostředí,“řekl Tomáš Pešek, 
regionální manažer společnosti EKO-KOM, a.s.

Jak si jednoduše poradit s odpady?
Raději volte vratný obal než obal na jedno použití. Raději volte kontejne-
ry na tříděný odpad než obyčejný odpadkový koš. Raději volte obyčejný 
odpadkový koš než odhazování odpadků volně na ulici či v přírodě.
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Z odpadu vyhozeného do žlutých kontejnerů vznikají pěkné věci.
Zkusili jste si někdy spočítat, jak dlouho používáte kelímek od jogurtu, než 
ho vyhodíte? Nebo kolikrát použijete igelitovou tašku, než skončí v koši? 
Plasty se v našem životě objevují čím dál častěji a stejně s nimi se objevuje  
i otázka, co s nimi po jejich použití.
„Podíl plastů v komunálním odpadu se neustále zvyšuje. Největší podíl 
v plastech nejen v Evropě, ale i v České republice představují PET lahve. 
Naštěstí se materiál, ze kterého jsou PET lahve vyrobeny, dá velmi dobře 
recyklovat. Podpora a nárůst recyklace znamená, že vracíme do surovino-
vého oběhu materiály, které jsou vyráběny z neobnovitelných přírodních 
zdrojů,“ upřesnil Tomáš Pešek, regionální manažer společnosti EKO-KOM, 
zabývající se tříděním a recyklací odpadu.
20 kusů dvoulitrových lahví váží přibližně 1 kg. A co se dá z 1 kg vytří-
děných PET lahví vyrobit? Například čtyři pěkná trička nebo jeden svetr 
z umělého vlákna. 1,5 kg PET lahví pak stačí na výrobu fleesové bundy 
a necelé 2 kg dokonce na výrobu náplně spacího pytle. Domů si můžete 
pořídit koberec z recyklovaných PET lahví. Na výrobu jednoho metru čtve-
rečního se spotřebuje zhruba 60 kusů PET lahví. To znamená, že koberec 
v běžném obývacím pokoji, může být vyroben z více než 1500 kusů lahví.
Užívejte si léta a prázdnin, mlsejte sladkosti a dobroty, ale nezapomeňte, že 
obaly od nich patří do barevných kontejnerů na tříděný odpad.
Další informace o třídění odpadů v Královéhradeckém kraji najdete na 
www.cistykraj.cz.

Kontakt: Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.
Tel.: 721 562 554, Email.: pesek@ekokom.cz

Upozornění
Vzhledem k bezpečnostní situaci ve Velkém Poříčí a okolí, kde v poslední 
době došlo k výraznému nárůstu kriminality, bych rád upozornil naše 
občany aby byli opatrnější a nepouštěli si cizí lidi do svého bytu nebo 
rodinného domku. Jedná se převážně o různé prodejce, kteří se za účelem 
nabízení nebo prodeje zboží snaží „vetřít“ do Vašeho obydlí. Po jejich 
odchodu  zjistíte, že jste byli okradeni .
V případě výskytu  těchto „prodejců“ zavolejte na telefonní linku 158, 
která je bezplatná, a informujte POLICII, nebo na tel. linku 156 - Městskou 
policii v Náchodě, s kterou má náš městys sepsanou smlouvu o zajištění 
bezpečnostní situace v teritoriu Velké Poříčí. Toto se děje převážně v denní 
době. V nočních  hodinách  převládá většinou trestná činnost majetkového 
charakteru. Zde bych chtěl apelovat na větší všímavost našich občanů nejen 
ke svému majetku, ale i k majetku Vašeho souseda nebo kamaráda, aby-
chom co nejvíce eliminovali trestnou činnost v naší pěkné obci.

Pavel Jurišta

Historické snímky

1. Prezident T.G. Masaryk při návštěvě ve Velkém Poříčí dne 12. července 1926
 

2. Povodeň ve V. Poříčí – Hrnčířova chalupa

Vakcinace psů proti vzteklině
Vzhledem k tomu, že výrobce vakcíny proti vzteklině (Biocan R) prodloužil 
její účinnost na 2 roky, neproběhne letos hromadná vakcinace psů proti 
vzteklině na náměstí ve Velkém Poříčí.
Pokud byl pes vakcinován proti vzteklině v roce 2009, není tedy nutné, aby 
byl opět vakcinován v roce 2010. 
Hromadná vakcinace psů proti vzteklině se tedy uskuteční až v roce 2011.
Pokud je pes vakcinován kombinovanou vakcínou ( DHPPI +LR) – tedy  
i proti dalším infekčním chorobám, je nutná revakcinace každý rok. Tyto 
revakcinace provádí soukromý veterinární lékař ve veterinární ordinaci.
Jestliže pes nebyl nikdy vakcinován proti vzteklině nebo je to déle než  
2 roky od poslední vakcinace, je nutné zajistit jeho vakcinaci ve veterinární 
ordinaci.

Vakcinace psů proti vzteklině je ze zákona povinná.

Vzpomínka

V srpnu uplynulo již 35 roků 
od úmrtí poříčského rodáka, pana Jana Krále.

Vzpomínají manželka Hana, synové Jan a Josef s rodinami.
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Proč je zdravé pít mléko z automatu?
Ve Velkém Poříčí je možnost zakoupit si čerstvé mléko z automatu, který je 
umístěn v prostorách školní jídelny.
Mléko má velký význam v lidské výživě, zejména u dětí.
Člověk, který denně konzumuje 1 litr mléka, získává z něho až 100% úhra-
du některých látek, například sodíku a některých vitamínů.
Obsah tuku v mléce je přirozený, není z něj odstraňován, tudíž z tohoto 
mléka je možno získat i smetanu.
Tuk v tomto mléce je obsažen v jemně rozptýleném, emulgovaném, a proto 
velmi dobře stravitelném stavu. Mléčný tuk je využitelný až z 99 % a z hle-
diska výživy je jedním z nejvýhodnějších tuků vůbec. 
Čerstvě nadojené mléko, které máte možnost získat z mléčného automatu, 
má přirozený obsah vitamínů (i vitamin C) , který se žádnými úpravami 
nesnížil.
Z tohoto mléka velmi dobře můžete vyrobit domácí jogurt, tvaroh, sýry  
a máslo.

AUTOMAT NA MLÉKO
Ve Velkém Poříčí na náměstí v prostorách foyer školní jídelny

 Přístup 24 hodin denně
 Cena za litr 15 Kč
 Možnost stáčení do vlastních nádob

Rozpis služeb stomatologické lékařské pomoci okresu 
Náchod na říjen, listopad 2010
Ordinační hodiny: sobota, neděle a svátek 8:00 – 12:00 h

2.-3. 10. 2010
 MUDr. Petr Juran, Komenského 10, Nové Město n. Metují
9.-10. 10. 2010
 MUDr. Anna Klikarová, Havlíčkova 377, Hronov
16.–17. 10. 2010
 MUDr. Jan Klimek, Českých Bratří 407, Náchod
23.– 24. 10. 2010
 MUDr. Markéta Kučerová, Komenského 48, Nové Město n. Metují
28. 10. 2010
 MUDr. Anna Klikarová, Havlíčkova 377, Hronov
30.–31. 10. 2010
 MUDr. Jana Malíková, Denisovo nábřeží 665, Náchod

6.–7. 11. 2010
 MUDr. Hana Matoušová, Komenského 134, Nové Město n. Metují
13.–14. 11. 2010
 MUDr. Svatava Olšarová, Komenského 48, Nové Město n. Metují
17. 11. 2010
 MUDr. Petr Juran, Komenského 10, Nové Město n. Metují
20.-21. 11. 2010
 MUDr. Eliška Pištorová, Komenského 48, Nové Město n. Metují
27.–28. 11. 2010
 MUDr. Alena Prouzová, Jugoslávská 33, Náchod

Co nás čeká ve školce
Léto uteklo jako voda a máme tu nový školní rok. Naše mateřská škola 
přivítala svých 95 dětí a abychom zahájili vesele a zavzpomínali na teplo, 
zorganizovali jsme dopolední akci pod názvem Afrika, Afrika. A protože 
toto vystoupení měli slíbeno i dnešní prvňáčci, rádi jsme je pozvali také. 
Trochu jsme se děsili, kam se s těmi 115 dětmi uchýlíme, ale počasí nám 
přálo, a tak se akce mohla konat venku před školkou. Dopolední program 
pod vedením paní Inky Rybářové byl plný písniček, soutěží a tanců a doufá-
me, že si ho děti užily.
A co nás čeká letos?
Určitě zase spousta legrace, výletů a pohádek, a to ve znamení skřítků. 
Letošní vzdělávací program má totiž název Rok v království skřítků aneb 
putování se skřítkem Vítkem. A ten nás zavede za svými kamarády do kou-
zelného lesa, který společně v listopadu uzamkneme při akci Zamykám, 
zamykám les. Aby se nám podařilo ten les dobře uspat, pozveme také 
rodiče.
A už nás bude čekat advent a s ním adventní vystoupení Poříčského Be-
ránku v kostele, kam vás již teď srdečně zveme.

Blažena Baštová

ŠKOLy MĚSTySE

Mateřská škola Velké Poříčí
pořádá

B A Z A R
veškerého oblečení, sportovních

potřeb, hraček a dalšího zboží ve dnech
 4.10.2010 příjem 13 – 17 hod.
 5.10.2010 prodej 8 – 16 hod.
 6.10.2010 výdej 14 - 16 hod.

poplatek: 2 Kč za neprodaný kus, 10% z prodeje
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Škola zase žije
Zahájení nového školního roku letos očekávalo 218 dětí naší obce a při-
lehlého okolí. Jejich vstupu do školní budovy předcházely stavební úpra-
vy v suterénu a prvním patře. Prostory šaten se z bezpečnostních důvodů 
vybavily kamerovým systémem a učitelům se zlepšily podmínky k práci. 
Centrum jejich přípravy na vyučování - sborovna - se zvětšila.
Samotný pedagogický sbor změnil své obsazení. Po mnoha letech práce 
na prvním stupni se z důvodu přestěhování rozloučila H. Valášková, do 
důchodu se vrátila Mgr. J. Tempírová. Po mateřské dovolené k nám nastou-
pila Mgr. T. Kubečková a stala se třídní učitelkou v 5. třídě. Znovu se do 
kolektivu vrátila zkušená učitelka Mgr. L. Bartáková, aby nám krátkodobě 
vypomohla ve 2. třídě.
Rozrůstající se bytová výstavba obce a silné populační ročníky se klad-
ně projevily v počtu nově přijatých žáků. Do prvního ročníku bylo při-
jato celkem 34 dětí, které 1. září přivítal ředitel školy RNDr. J. Strašil,  
starosta městyse Ing. J. Král a třídní učitelky, za I. A třídu Mgr. J. Škopová 
a za I. B třídu Mgr. H. Škrabková-Maršíková. Pěkné hudební vystoupení si 
pro děti připravily žákyně 7. třídy K. Borsová a L. Francová, děkujeme jim. 
Žáci se budou letos vzdělávat podle našeho vlastního vzdělávacího progra-
mu „Škola pro každého“, kromě 5. ročníku, kde dobíhá původní program 
Základní škola. Objeví se nové předměty, např. Digitální technika, Příro-
dovědná praktika, Sportovní hry, které by měly reflektovat na současnou 
potřebu společnosti. Evropské granty přinášejí pozitiva i do výuky cizích  
jazyků. Letos nám vyučování obohatí přítomnost rodilých mluvčích, v ang-
lickém jazyce Rachael Sparrow a v německém Lukas Lambrecht. Oba jsou 
studenti – dobrovolníci a budou pracovat pod Déčkem Náchod. Děkujeme 
za vstřícnost  Ing. K. Hiebschové, která nám jejich výpomoc zajistila.
Snažíme se dětem zajistit nejenom kvalitní povinné vzdělávání, ale i smys-
luplné trávení volného času. Nabízíme jim účast v zájmových kroužcích, 
kde mohou rozvíjet svůj talent nebo se seznámit s něčím novým. V nabíd-
ce jsou tři sportovní kroužky, tři umělecky zaměřené – literárně, výtvarně 
a hudebně, jazykový a přírodovědný. Stejně jako v předcházejících letech 
budeme pro naše žáky organizovat vzdělávací exkurze, kulturní pořady 
a dáme jim prostřednictvím žákovského parlamentu možnost realizovat 
vlastní nápady a přání.
Přejeme všem žákům, jejich rodičům, učitelům i ostatním zaměstnancům 
školy, aby se jim práce dařila a přinášela radost a uspokojení.

J. Vitverová

Chcete pomoci Základní škole ve Velkém Poříčí?
V době od 6. do 8. října 2010 bude u školy opět přistaven kontejner na starý 
papír. Chcete-li pomoci škole k získání peněz z papíru, přineste papír do 
tohoto kontejneru. Škola Vám předem děkuje za podporu.
V případě zájmu je možné domluvit přistavení kontejneru každý měsíc.

Začátek školního roku 2010/11 Střední školy 
propagační tvorby a polygrafie Velké Poříčí
Letošní školní rok začal pro střední školy výrazným úbytkem žáků. Na 
střední školy přichází slabé ročníky narozené v devadesátých letech. Proti 
nejsilnějším ročníkům ze sedmdesátých let tak došlo k úbytku o dvě třeti-
ny žáků. Nejnižší počet žáků vycházejících ze základních škol bude v roce 
2014/15 – 88 tis. žáků. Paradox je, že na ně bude čekat 90 tis. míst na vyso-
kých školách. S ohledem na informace prezentované akreditační komisí  
o nových žádostech na zřízení nových fakult a vysokoškolských oborů bude 
toto číslo ještě vyšší. 
Úbytek žáků na naší škole činí k 1. září 5% žáků. Nestalo se tak ale úbyt-
kem žáků v prvních ročnících, ale neúspěšným studiem žáků ve vyšších 
ročnících. Žáci, a mnohdy i jejich rodiče se domnívají, že je povinností ško-
ly naučit žáka učivu i proti jeho vůli. Omyl. Snaha musí být oboustranná 
a žádné počítačové zázračné metody učení neexistují. To je iluze, kterou 
záměrně šíří výrobci a prodejci výpočetní techniky a software. Úkolem 
obchodníka je vytvořit u zákazníka potřebu, že se bez jeho zboží nedá 
žít. Že se lze naprosto snadno naučit cizí jazyk, zhubnout nebo odstranit 
bolesti zad a můžeme uvést spoustu dalších příkladů. Pravdou je ale opak.  
Chceme-li něčeho dosáhnout, je za tím spousta dřiny a odříkání.  Studen-
tům říkám: „Ležením na pohovce se maratónský běh nacvičit nedá,“ Za 
třicet let práce se žáky vidím výrazný úbytek volních vlastností. Definovat 
cíl umí každý, ale dosáhnout cíle už umí málo kdo. Nejsnazší je projevit 
sebelítost a nastavit dlaň. 
Ještě, že to neplatí všeobecně. Jsou žáci, kteří nás překvapí a přesvědčí, že 
má naše práce smysl. Je radost setkávat se s absolventy, kteří jsou v pro-
fesním životě úspěšní. Nastoupili kariéru doma i v zahraničí. A právě na 
tyto absolventy se těšíme při setkání v sobotu 18. září. Rozhodli jsme se 
pravidelně organizovat setkání absolventů vždy třetí sobotu v září. Minulý 
rok byl prvním ročníkem a bylo velice milé, kolik bývalých žáků neztratilo 
kontakt a projevují zájem sledovat novodobý vývoj školy. 

Rudolf Volhejn

Mateřské centrum Knoflíček
Milé maminky na mateřské dovolené,
začal nový školní rok a mateřské centrum Knoflíček zahájilo svou činnost. 
Každé úterý od 9.00 h. se budeme scházet na faře ve Velkém Poříčí. Rádi 
bychom oslovili aktivní maminky, které by si chtěly zpestřit mateřskou 
dovolenou a zapojily se do cvičení říkanek pro nejmenší. Tato činnost je 
dobrovolná a velkou pomocí pro Vás může být i internet, kde se dá najít 
všechno. Hledáme maminky s dětmi do jednoho roku, do dvou let i starší. 
Tato budova je dopoledne volná a mohly bychom cvičení rozložit do více 
dní. Všechny naše aktivity budeme od listopadu stěhovat do nového Obec-
ního domu, kde je pro nás připravena jedna místnost. Ráda bych touto 
cestou také poděkovala panu starostovi a paní Mgr. Šancové za poskytnutí 
finanční podpory na nákup nových hraček (skluzavka, sekačka, kočárek, 
auto, motorka, balóny, atd…). Těšíme se na Vás a určitě se přijďte podívat. 

Markéta Hrádková a Hana Térová
www.velkeporici.xf.cz

SPOLKy
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PETICE PROTI ZAVEDENÍ SEXUáLNÍ 
VÝCHOVy NA ŠKOLáCH

Tuto petici můžete podpořit svým podpisem každé úterý 
od 9.00 – 11.00 h na faře 

ve Velkém Poříčí. Věříme, že rodiče nejsou lhostejní
k výchově svých dětí.

Hana Térová 

100leté výročí vysvěcení kostela 
Navštívení Panny Marie ve Velkém Poříčí 
Vážení spoluobčané, významná dominanta našeho městyse, kostel Navští-
vení Panny Marie ve Velkém Poříčí, slavil v sobotu 11. září 2010 stoleté 
výročí od svého vysvěcení. Slavnostní mši sv. celebroval biskup Josef Kajnek 
z Hradce Králové. Pro návštěvníky bylo připraveno také bohaté pohoštění, 
country hudba a promítání P. Jiráska z cest po Francii a Španělsku. K této 
příležitosti vydal městys a farnost Velké Poříčí almanach, kde jsou struč-
ně popsány historické události spojené s výstavbou a další historií kostela. 
Doprovází je řada fotografií od nejstarší historie po současnost. 
Kdo z občanů by měl o tento almanach zájem, může si ho zakoupit na 
úřadu městyse Velké Poříčí nebo na římsko-katolické faře v Hronově za 
částku 40 Kč.
Nechci zde znovu opakovat to, co je už zapsáno v almanachu, chtěl bych 
jenom doplnit, co mě teď ještě napadá a není tam zapsáno. Z úsporných 
důvodů a jako technik jsem psal v almanachu hlavně fakta a co jsem 
považoval za podstatné k danému tématu.
K nejstarší historii bych doplnil, že při stavbě kostela byl dozorcem stavitel 
Ekrt z Hronova. Jesličky pocházejí z dílny Břetislava Kafky z Č. Kostelce. 
K roku 1910 se vážou ještě velké povodně na Moravě. Kronikář píše: Byl 
špatný rok, málo jablek, žádné švestky a hrušky, také úroda brambor pod-
prostřední. 
V Rusku onemocnělo velké množství lidí na choleru, asi 100 tisíc jich zemřelo.
V nedaleké obci Zbečníku byla v neděli 4. září 1910 posvěcena nová škola. 
Ve starých záznamech si s češtinou příliš starostí nedělali, psali, jak slyšeli 
nebo uměli. Např. farář Gulda je jindy Kulda. Hlavní oltář byl dle staré-
ho zápisu v pamětní knize oceněn na výstavě v Praze, při přednášce řekl  
p. Josef Pašťalka na výstavě v Brně. Přednost má to, co je psáno (to je dáno), 
člověk se někdy přeřekne. Také většina sňatků občanů Velkého Poříčí byla 
uzavírána v kostele Všech Svatých v Hronově. První zápis o svatbě v kapli 
ve Velkém Poříčí nad Metují je ze 3. února 1920, a to snoubenců: Hejzlar 
Frant., rolník, Malé Poříčí č. 7, Bartošová Anna v domácnosti, Velké Poříčí 
č. 32 a oddával je Karel Menzinger.
Protože chybí záznamy Jednoty z let 1910-26, domnívám se, že Ignác 
Kleprlík byl předsedou Jednoty v letech 1904-10 a Josef Čepelka v letech 
1910-26 (pak zemřel). Jindřich Preis byl jednatelem Jednoty v letech  
1904-06 a pak Frant. Gult 1906-26. Nástup jejich činnosti i ukončení z let 
1904 a 1926 je ověřeno ze záznamu, nevíme ale přesně, kdy se po sobě ve 
funkcích vystřídali příp. mezi nimi nebyl ještě někdo další.  
Ze 30. 12. 1928 je zápis o dokončení stavby fary v hodnotě 120.000,- Kč. 
Jednota zaplatila 50 tisíc Kč, dluh činil 70 tisíc Kč. Jednota měla v té době 
156 členů. Těch 50 tisíc byly členské příspěvky a dary členů a dobrodinců  
i hodnota zdarma vykonávaných prací dělníků a rolníků (povozy). Je 
záznam o pronájmu  nájemníkovi p. Václavu Růžičkovi (byl to můj děda), 
který platil za pronájem kanceláře 1000,- Kč ročně. V roce 1935 dostal 
slevu na 800,- Kč ročně. Když P. Antonín Pavlík zemřel 2. prosince 1944 
v náchodské nemocnici, dostal po něm byt na faře varhaník Stanislav  
Jirman.
Je záznam o velké vichřici v roce 1929, kdy byla poškozena krytina na střeše 
kostela. Opravu a výměnu tašek prováděli farníci obětavě sami.

Pro opravu kostela a instalaci měděné krytiny věže v letech 1970-72 se ten-
krát stavělo lešení dřevěné z hrazí spojených kramlemi, zavětrování bylo 
z prken, bylo to pracnější než dnešní kovové montované lešení. Tenkrát 
jsem také pomáhal. Vzpomínám na některé pány, co už většinou nežijí, 
ale pomáhali také: z Brného Pašťalka František, Vítek, Kaválek František, 
z Kopce Kejdana Petr, Vávra, zedník Antonín Hubka, Celda Hurdálek 
z Malé Čermné, také Pavelka, Soumar a zedník Jarka Macek z Kostelní uli-
ce, s organizací také Šarfovi pomáhal Josef Pašťalka č. 50 a při práci jeho 
synové Josef a Antonín, také můj otec Josef Cvejn, další si už tak nevyba-
vuji, je to téměř 40 let. 
Náš parťák Josef Šarf mě tehdy požádal, abychom z měděných odřezků 
plechů z věže zhotovili v ČKD Hronov křížky, které se z pozinku už rozpa-
daly. Díly jsem nakreslil dle původních křížků, s Toníkem Přibylem jsme 
je vystříhali z odřezků na křivkových nůžkách v klempírně a natvrdo nám 
je zaletoval klempíř Vlasta Klicnar. Dělali jsme to tehdy po pracovní době. 
Jedná se o ty tři malé křížky na věžičkách.
Když se v září 1990 konala slavnost k 80. výročí kostela, přednášel v kostele 
o jeho historii Josef Pašťalka (Kopečák) a ze staré kroniky četl náš varhaník 
Stanislav Jirman. Také hrál na varhany a zpíval, sólo zpívaly jeho dcera Věra 
Hornychová a Jiřinka Vlachová (Vítová). Další zpěváky ani hudebníky už 
nemůžeme s jistotou identifikovat, zvukový záznam je nahrán na kazetě. 
Z dřívějších let se pamatuji  na sólistku Věru Foglarovou, která krásně 
zpívala na kůru. Teď bydlí v Chabařovicích u Ústí n. L. Později ve sboru 
Dalibor zpívaly na kůru i další např. Marie Vítová (Hajná), sestra Božena 
Zimová (Cvejnová), na  další si teď už nemohu vzpomenout.
Ještě ke kapitole kněží: V našem městysi má své kořeny i P. Novák z Opo-
čna, jehož dědečkem byl kostelník Antonín Havel a jeho maminka, moje 
spolužačka Jana Havlová, provdaná Nováková. Dále P. Klemt z Vernéřovic, 
z jehož rodu jsou také Klemtovi z Velkého Poříčí č. 191. Toto stavení po 
smrti jeho majitelů a dědice usedlosti p. Antonína Hubky z Bukovice už 
nejméně 15 let chátrá. 
Co se týká zvonů, mohl bych k tomu napsat mnohem víc. Ke zvonu  
sv. Josef jsem napsal 5 stran tiskopisu pro farní kroniku. Co se týká cesty 
mé maminky Boženy Cvejnové do Brodku, nebyla to  náhoda. V nedale-
kých Kokorách ještě jako svobodná navštěvovala rodinnou školu, cvičila se 
dva roky v dovednostech potřebných k vedení domácnosti – zejména šití 
a vaření. Tyto její znalosti pak po léta přinášely všem v naší rodině užitek. 
Chtěla se do Kokor ještě naposledy podívat a zavzpomínat, tak se její přání  
vyplnilo. 

V Brodku u Přerova jsem byl ohledně zařizování nových zvonů ve zvo-
nařské dílně celkem sedmkrát, jezdil jsem vlastní škodovkou, jen jednou 
autobusem.
Při zajišťování zvonu sv. Josef mně byl nápomocen také kamarád Toník 
Pašťalka, syn Josefa Pašťalky č. 50. Na Dytrychovy mě tenkrát odkázal Jaro-
slav Falta ze Zbečníka, který tam zajišťoval nový zvon pro místní zvoničku  
a byl s jejich prací  velmi spokojen. Zážitkem bylo nahlédnout pod pokličku 
výroby zvonů, vidět formování a být přítomen odlévání zvonů. To je ale na 
samostatný článek.
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Zvon sv. Maria z roku 1921 nese nápis: „Panně Marii ke cti, potomkům na 
památku věnovali v r. 1921 občané velkopoříčtí“. Uvnitř zvonu  je křídou 
zapsáno L.P. 28. VII. 1925 Matěna (úmrtí nebo nástup prvního zvoníka?), 
křídou tam je dále zapsáno jméno Lokvenc, o tom už je záznam z r. 1935. 
Dále i jméno Lokvencová – asi mu pomáhala se zvoněním i manželka.
Se sbírkami v kostele ve V. Poříčí to dříve bylo tak, že se odváděly celé sbír-
ky do Hronova a nebyl přehled, co se u nás vybralo. To se tátovi Josefu 
Cvejnovi tehdy nelíbilo a vedl kolem toho debatu s P. Hartmannem. Ten 
nakonec rozhodl, že si sbírky bude dál odvážet do Hronova, ale dovolil 
označit kasičku na sloupu pod kruchtou na milodary pro místní kostel. 
Tato kasička za dobu asi 20 let pak vynesla včetně úroků  asi 30 tisíc Kč 
(J. Cvejn a J. Pašťalka ukládali tyto peníze na knížku, kterou mně táta před 
smrtí předal). To byly tedy peníze, z kterých se zaplatil materiál na zvon  
sv. Josef a také zabezpečovací zařízení pro kostel. Dnes má každá farnost 
svůj účet a tím je ve sbírkách pořádek. Táta tehdy s tím předběhl dobu asi  
o 30 let, ale měl proto trochu nepříjemností a nepochopení. 

Na brigádách při plynofikaci kostela v roce 2000 se podíleli zejména mladí 
Šimkovi, A. Krmaš ml., Térovi a také Karel Kebort, který jako stavební tech-
nik pomáhal zajišťovat i jiné akce. 
Protože už po léta se řada spoluobčanů táže na termíny poutě a posvícení  
a stále si to nemohou zapamatovat, uvádím to nyní znovu písemně:
Pouť je svátek patrona, kterému je kostel zasvěcen. Svátek Navštívení Panny 
Marie se slavil 2. července a pouť pak byla první neděli po tomto svátku. 
Teď je tento svátek církevně přeložen na 31. května. U nás se pouť stále slaví 
tradičně začátkem července, což je v pořádku. Není vyloučeno, že církevní 
svátek by mohl být znovu přeložen, a proto není třeba měnit termín pouti.
Posvícení je svátek posvěcení kostela. Protože v řadě obcí kostel nebyl, dří-
ve ani v naší obci, bylo císařským nařízením stanoveno posvícení v těch-
to obcích na neděli po sv. Havlu, tzv. havelské posvícení. U nás by se teď 
posvícení mělo správně slavit první neděli po 8. září, protože termín posvě-
cení našeho kostela historicky známe a je už dán jednou provždy (datum  
8. září 1910 je pevným datem vysvěcení našeho kostela Navštívení Panny 
Marie ve Velkém Poříčí).

Václav Cvejn
kronikář městyse Velké Poříčí 

Ve Velkém Poříčí 15. 9. 2010

Skautské středisko Bor Velké Poříčí
Počátek prázdnin je již tradičně spojen s konáním skautského tábora. 
Letošní tábor s názvem Klondike, netradičně pořádaný u skautské chaty 
Kamzík na Závrchách, se nesl ve znamení Zlaté horečky. 
Čtyři odvážné dobyvatelky a šest stejně udatných pionýrů se vydalo hledat 
zlaté valouny do koryta řeky Klondike. Po překonání nástrah Aljašské divo-
činy doputovali do osady spravované šerifem Joe. Ten jim za drobnou úplatu 
pronajal pár stanů na jeden týden. Dobyvatelé se brzy spřátelili s moudrou 
šamankou, indiánkou zvanou Sjoko a náčelníkem Rudým Šípem. Nálada 
v osadě byla nekrvelačná a přestože vpád cizích kmenů hrozil každým 
dnem, všichni se vrátili domů, dokonce i s hroudami zlata.

Ničivé povodně v měsíci srpnu nenechaly klidnými čtyři činovníky z naše-
ho skautského střediska. Nelenili a vydali se na pomoc s odklízením škod 
přímo na místo. Město Bílý Kostel se stalo na čtyři dny jejich  domovem. 
Obětem povodní pomohli nejen svým pracovním nasazením a drobnou 
materiální pomocí, ale jistě i psychickou podporou.

V nastalém školním roce opět svoláváme smečku vlčat. Scházet se budeme 
opět v pátek, od 16 h na místní faře. Bohužel však jen každých 14 dní. Další 
schůzka bude 24. 9. Schůzky nabízejí příležitost k rozvoji v partě dětem od 
1. do 5. třídy.
V plesové sezóně se můžeme opět těšit na závan divokého západu v podobě 
Country bálu v místní Sokolovně. 
Pro obyvatele Domova důchodců Malá Čermná se chystáme opět uspořá-
dat malou Mikulášskou besídku, na které nejenže nebudou chybět andělé  
a sv. Mikuláš, ale i malí a větší skauti. Jak už je zvykem, přijdou i čerti.

Rudý Šíp

Klub seniorů
Již třetí ročník Senior klubu Velké Poříčí v úterý 14. září zahájil přednáš-
kou „Náš kraj v literatuře“ Mgr. Aleš Fetters. Začal od prvních písemných 
zpráv kronik, kde jsou zmínky o našem kraji, listech Balbínových, který náš 
kraj procestoval. Vypravoval o spisovatelích, kteří se zde narodili, studovali 
nebo žili. Podrobněji se rozpovídal o Boženě Němcové, Aloisu Jiráskovi, 
sourozencích Čapkových, Egonu Hostovském i o Josefu Škvoreckém. Bylo 
to vyprávění zajímavé, poutavé. V zaplněné místnosti hasičské zbrojnice by 
bylo slyšet spadnout špendlík. Když skončil přednášku, nikomu se nechtělo 
zvedat. Mezi posluchači našel pan profesor několik svých bývalých žáků  
a žákyň. Poznal je i po létech a rád si s nimi popovídal. I přes deštivé počasí 
to bylo odpoledne příjemné a pohodové.

Další setkání  plánujeme 12. října. Jednáme s hotelovou školou o přednášce 
na téma Zeleninové a ovocné saláty. 
Na 16. listopadu  přislíbil pan Zdeněk Streubel povídání o válkách a bitvách, 
které přešly naším krajem. 
Koncem října, mimo plánovaný program, máme slíbenou přednášku  
Ing. Nývlta o Peru.

Táňa Thérová
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MS ČČK Velké Poříčí děkuje – informuje – zve
Na sobotu 11. 9. 2010, kdy jsme u nás ve Velkém Poříčí slavili 100 let od 
vysvěcení kostela, připadlo i smutné 9. výročí teroristického útoku na 
„dvojčata“ mrakodrapů v NEW YORKU.
Od r. 2003 se tedy druhá sobota v září připomíná jako SVĚTOVÝ DEN  
PRVNÍ POMOCI. 
Chtěli jsme přispět i naší účastí na důstojném prožití tak významných 
událostí. Moc děkuji všem, kdo se zapojili do organizace, i těm, co přišli  
a vybrali si z nabídky bohatého programu a občerstvení. Prožili jsme krás-
nou prosluněnou sobotu od zdr. služby při fotbale mládeže až po večerní  
promítání. Na stanovištích MS ČČK bylo možné ošetřit zlomenou ruku, 
dítě spadlé ze stromu, poskytnout první pomoc při infarktu s nácvikem 
resuscitace na figurině, seznámit se s obsahem autolékárničky dle nové 
vyhlášky. Také pod odborným dohledem člena mykologické společnosti 
poznat na padesát druhů hub včetně muchomůrky zelené.
Ještě jednou děkuji všem pořadatelům za krásný den. 

M. Hajná 
ČČK Velké Poříčí

Poděkování
Upřímně děkuji vedení našeho městyse, hasičům a všem, kdo jste nějak  
přispěli  povodněmi postiženému severu Čech letos v srpnu a nezůstali 
lhostejní na výzvu OS ČČK Děčín o pomoc. O materiální a finanční štěd-
rosti lidiček V. Poříčí hodně vědí dobrovolní hasiči, kteří ji osobně pře-
dávali potřebným. Sluší se obzvláště jim poděkovat za ochotu, statečnost  
a dřinu, která je spojena s podobnými událostmi. 
Z rozpočtu MS ČČK Velké Poříčí jsme naší sesterské organizaci v Děčíně 
odeslali  finanční pomoc 5 000 Kč. V květnu jsme nakoupili pomoc Karviné 
při tamních povodních za 3 000 Kč a letos v lednu jsme na zemětřesení na 
Haiti odeslali 2 000 Kč.
Peníze získáváme hlavně ze vstupného při jarní a podzimní výstavě, tak 
nám prosím zachovejte přízeň.

za MS ČČK Marie Hajná

Sbor dobrovolných hasičů
Sbor dobrovolných hasičů 12. srpna odjel na pomoc severních Čech, kon-
krétně do Hrádku nad Nisou. Hasiči odvezli i humanitární sbírku, kterou 
pořádal městys Velké Poříčí. Humanitární sbírka byla naložena a odveze-
na v zapůjčeném voze firmy TKMV Náchod s. r. o. Hasiči jeli ve složení: 
Jan Pašťálka, Jiří Rut, Jan Draboň, Richar Berger st., Tomáš Němeček st., 
Tomáš Němeček ml., Tomáš Veigrt a Jiří Foglar. Družstvo se po příjezdu do 
Hrádku zapojilo v pátek ráno do likvidačních prací (čerpání studní, sklepů, 
výřez padlých stromů z koryta řeky, rozvoz humanitární pomoci). V neděli 
hasiči ukončili práci a v odpoledních hodinách se vrátili domů. Při zpáteční 
cestě po prudkém lijáku projížděli a pomáhali zaplavené obci Bílý Kostel. 
Všem zúčastněným hasičům děkuje velitel sboru Jan Pašťálka.

Cyklistické závody pro mládež
Firma CYKLO RYŠAVÝ ve spolupráci se základní školou a Městysem Velké 
Poříčí uspořádala ve středu 22. 9. 2010 cyklistickou časovku do vrchu.
Trať v délce 460 m vedla od školní jídelny k poříčskému kostelu. Startující 
byli rozděleni na chlapce a děvčata a zároveň do několika věkových kate-
gorií.
Za krásného dne děti předváděly dobré výkony a s vervou se praly o přední 
umístění.
Nejlepší ve svých kategoriích obdrželi věcné ceny.
V absolutním pořadí v kategorii chlapců zvítězil v čase 1:09 min. David Mach.
V dívkách byly nejlepší v čase 1:29 min. Melisa Svobodová a Michaela 
Pražáková.

SPORT

Celkově se závodu zúčastnilo 72 závodníků.
Akce se podařila, a proto se těšme na další ročník v příštím roce.
Sponzoři akce: Prodejna potravin Skořepa, Nadační fond Zdeňky Horní-
kové, Author – kola, BP Lumen Úpice – velkoobchod cyklo a sport, Profil 
Olomouc – velkoobchod s cyklopotřebami, Miksport Praha – velkoobchod 
s cyklopotřebami, Saargummi Czech, s.r.o. Č. Kostelec, Jan Aulich.

O létání u nás 1910 – 2010
Před sto lety, dne 18. 9. 1910, se nad hronovskou Příčnicí poprvé vzneslo 
letadlo těžší vzduchu, řízené českým leteckým průkopníkem – Ing. Janem 
Kašparem z Pardubic. Bylo to již sedmé veřejné vystoupení našeho aviatika, 
které přilákalo na sedm tisíc diváků. Ve srovnání s předcházejícími neby-
lo, bohužel, především vlivem počasí, nikterak oslnivé. Neznámý účastník 
popsal na odeslané pohlednici Kašparův let lakonicky takto: „1/2 minuty 
ve vzduchu, 500 m nad mořem, od země 15 m jen“. Nicméně se tak Hronov 
zapsal mezi místa leteckého pionýrství v Čechách.

V roce 1925 se opět Příčnice stala svědkem prvních „plachtových letů“ 
(řečeno tehdejším slovníkem) hronovského Mojmíra Seidla (1908-1977)  
a jeho o rok staršího pražského bratrance Přemysla Pánka (1907-1975). Ten 
sem přivezl kluzák vlastní konstrukce P-2, se kterým se již předchozího 
roku v Brně - Medlánkách zúčastnil první národní soutěže plachtových 
letadel. Později zde létali i s pokročilejším Pánkovým typem P-4 a letecky 
„pokřtili“ i svahy nad blízkými Žďárkami. Stali se organizátory kolektivu 
nadšenců, se kterým v r. 1935 založili místní skupinu Masarykovy letec-
ké ligy. Skupina uspořádala sbírku, ve které získala prostředky na nákup 
školního kluzáku ZLÍN-V. a začala s plachtařským výcvikem. Její členové 
souběžně stavěli podle německé dokumentace větroň GRUNAU BABY 
GB-I, který jim zdárně téhož roku na podzim zalétal na žďárecké Barto-
ňově hoře Ing. Elsnic z Prahy. Pro mládež organizovali letecké modelářství  
a cvičili mladé plachtaře až do okupace v r. 1939, po níž Němci v Protekto-
rátu Čechy a Morava létání, včetně plachtění, zakázali. Zbyla jen možnost 
leteckého modelářství a tomu se po dobu války věnovali.
Krátce po osvobození, ještě v květnu 1945, založili hronovskou odbočku 
Českého národního aeroklubu, jejímž prvním předsedou se stal M. Seidl. 
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Dali se do práce, získali po Němcích „trofejní“ letecký materiál - přede-
vším kluzáky a větroně z jejich bývalých leteckých škol v Žacléři a Trutnově  
- a zahájili v létě 1945 na Příčnici i ve Žďárkách po letech půstu plachtařský 
výcvik. Prvním zdejším instruktorem po válce byl Miroslav Staněk.
MNV jim přidělil pozemek pro hangár, který z jara 1946 postavili v úžlabí 
u potůčku pod Homolkou, v místech bývalého přírodního divadla. Zřídili 
plachtařské navijákové letiště na Příčnici (od staré cesty do Žďárek u dneš-
ního rybníka až po dnes již zastavěné bývalé hřiště DTJ) a počet plachtařů 
rychle narůstal.
S jarem 1947 aeroklub získal z přebytků americké armády v Evropě svůj 
první motorový letoun, známý PIPER L-4 „Cub“ (štěně) a instruktora pro 
motorový výcvik Františka Korečka z Chrudimi. Byl založen motorový 
odbor a zahájen výcvik motorových pilotů. S tím se naléhavě dostavila 
potřeba nového, vhodnějšího letiště. Po úspěšném jednání na MNV ve 
Velkém Poříčí a s vlastníky a po propachtování potřebných pozemků byla 
zahájena výstavba „nového motorového letiště“ ve Velkém Poříčí. Již kon-
cem r. 1947 byla hotova (se subvencí ministerstva dopravy) první polovina 
velkého hangáru. Výstavba i výcvik rychle pokračovaly, byly získány další 
motorové letouny (Praga, Sokoli, Bückery) a v r. 1949 byl na nové letiště 
přesunut z Příčnice i plachtařský provoz.
Únor 1948 a následné politické změny přinesly i do aeroklubu své důsledky 
v podobě omezování létání, ustavení a vládu tzv. akčních výborů a postup-
né prověřování a následné znemožnění létání (zejm. motorového) řadě 
členů. Přesto až do r. 1953 se aeroklub i letiště ve Velkém Poříčí rozvíjely. 
Při budování plochy letiště bylo využito skrejpru, který tehdy pracoval na 
výstavbě nového TOSu, přemístěny tisíce kubíků a vytvořena žádoucí rovi-
na. Byl dobudován hangár. Po několika celostátních organizačních změ-
nách (např. 1950 - slučování obcí) došlo k nim i ve sportovním letectví 
- (po Aeroklubu ČR do r. 1950, v r. 1951 Čs. svaz lidového letectví, v r. 1952 
DOSLET, od r. 1953 Svazarm). Po pár letech praxe bylo však zjevné, že 
stát „neutáhne“ celou činnost, zaměřenou především na základní letecký  
a para výcvik pro armádu, hrazenou od r. 1952 ze státního rozpočtu. Nastaly 
změny v řízení. Po tzv. „systemizaci“ letišť s předností výcviku pro armádu 
zbyla pro naše letiště systemizace nejnižší třídy: „navijáková stanice“. Sice  
u nás dále probíhal výcvik plachtařů (a ještě řada dnešních členů zaháji-
la let. výcvik právě tehdy), ale materiální i finanční zdroje se snižovaly, až 
se na podzim 1961 dostavilo administrativní rozhodnutí ÚV Svazarmu  
o zrušení aeroklubu Svazarmu Hronov a letiště ve V. Poříčí (když již dříve 
to postihlo Broumov, Náchod a řadu jiných letišť v republice).
Až v r. 1968 se s Pražským jarem a „obrodným procesem ve straně a společ-
nosti“ jevila možnost obnovit i náš aeroklub v rámci samostatného Aero-
klubu ČSR. Byl znovu ustaven aeroklub v Hronově a cestou rehabilitační 
komise ÚV Svazarmu usilováno o zrušení administrativního rozhodnutí 
z r. 1961, navrácení majetku a obnovu letiště. Ze známých důvodů po „bra-
trské okupaci“ a nastolené „normalizaci“ toho nebylo dosaženo a pokus 
skončil nezdarem, jako ostatně u dalších stejně postižených aeroklubů 
v republice.

Úspěchu bylo dosaženo až po Listopadu 1989. Počátkem r. 1990 byl založen 
Aeroklub Hronov jako nástupce bývalého hronovského aeroklubu a zaklá-
dající člen tehdejšího Aeroklubu Čech a Moravy. (Po rozdělení ČSR - Aero-
klub České republiky). Nový městský úřad dal do trvalého užívání aero-
klubu pozemky bývalého letiště za účelem jeho obnovy, když s tím obce  
(V. Poříčí, Hronov i Žďárky) vyslovily souhlas a podporu. Po sklizni 1990 
byly pozemky a hangár JZD Žďárky aeroklubu fyzicky předány, značně 
„opotřebený“ hangár si musel aeroklub odkoupit. (Svazarm jej totiž dříve 
směnnou smlouvou na JZD převedl.)  Bývalí i noví členové zahájili práce na 
obnově letiště i na obnově své letecké kvalifikace. Aeroklub Hronov, občan-
ské sdružení, jako právní subjekt, zahájil svoji činnost na svou odpovědnost 
a za své prostředky. Z přerozdělení leteckého parku bývalého Aeroklubu 
Svazarmu získal svou základní - výchozí leteckou techniku, zabezpečil pro-
jekt letiště a provozovatelské oprávnění.
Na základě referenda v r. 1991 se osamostatnilo Velké Poříčí a převzalo 
vzniklé vztahy k letištním pozemkům a uzavřelo příznivý nájemní smluvní 
vztah s provozovatelem letiště - Aeroklubem Hronov. Do května 1992 se 
podařilo splnit podmínky min. dopravy a Státní let. inspekce pro obno-
vu provozu na letišti a mohl tak být zahájen provoz plachtařů,  motorizo-
vaných turistických kluzáků i motorových letounů. V r. 1995 letiště Vel-
ké Poříčí získalo statut veřejného vnitrostátního letiště. V rámci obnovy  
a dalšího zkvalitnění vybavenosti letiště byly vybudovány: nová studna 
na pitnou vodu, společenský a odbavovací objekt, sociální zařízení, druhý 
hangár, služebna letové informační služby, garáže, ubyt. kapacita v buň-
kách, kantýna, letištní kemp a naposled i dětský koutek a bazén. Výsledky 
dvacetileté práce jsou vidět. 

Výsledky jsou i ve výcviku a sportovním létání, především plachtění. Aero-
klub k tomu dnes má i nové moderní a výkonné kluzáky. Náš aeroklub 
se v posledních letech umisťuje na předních místech v celostátní soutěži 
plachtařů a též jednotlivci jsou v popředí. Máme již dva nositele mezi-
národního zlatého plachtařského odznaku FAI se třemi diamanty. Máme 
nadějné mladé plachtaře a plachtařky. Funguje u nás skupina plachtařského 
old timer klubu, která udržuje a provozuje řadu historických kluzáků. Pořá-
dáme mezinárodní plachtařské závody a máme i veřejné aktivity - dětské 
dny, družební dny apod. Návštěvníci letiště se s námi mohou podívat i na 
naši krásnou krajinu z paluby letounu či kluzáku.
Létání v naší podborské dolině má tedy hluboké kořeny, svou tradici a přes 
složitou historii se dále rozvíjí.
Aeroklub u příležitosti 100. výročí Kašparova vzletu, 75. výročí založení 
místní skupiny Masarykovy letecké ligy a 20. výročí své obnovy připravuje 
výstavku, kterou bude možno zhlédnout od 18. září v předsálí Čapkova sálu 
v Hronově a po dokončení rekonstrukce v sále Obecního domu ve Velkém 
Poříčí. Přijďte se podívat.

Aeroklub Hronov
Hangár v roce 1990.....

.....a dnes
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Oddíl kopané informuje
Pro sezonu 2010-2011 v rámci činnosti Tělovýchovné jednoty Velké Poříčí, 
oddílu kopané, jsou přihlášena 4 mužstva do soutěží v rámci Okresního 
fotbalového svazu Náchod a 1 mužstvo do soutěží Krajského fotbalového 
svazu. Jedná se o dvě mužstva dospělých a 3 družstva mládeže. Z důvo-
du nezájmu oddílů v okrese Náchod jsme nebyli bohužel schopni udržet 
v chodu družstvo mladších žáků. To bylo v rámci našeho okresu do soutěže 
přihlášeno bohužel jako jediné.

Muži „A“
Po vynikajícím umístění v loňské sezoně (2.místo v okresnímu přeboru 
Náchodska) začalo mužstvo trénovat pod trenérem Zdeňkem Burdychem 
mladším v měsíci červenci. K posilám pro letošní sezonu patří příchod 
Michala Víta (přestup - AFK Hronov). Činnost přerušil David Divíšek 
(hostování AFK Hronov). Již v závěru loňské sezony bývalo mužstvo dopl-
ňováno hráči dorosteneckého družstva (Kryštof Lanta, Josef Habr, Matouš 
Tichý, Aleš Máslo). V nastoupeném trendu hodlá trenér při solidní výkon-
nosti mladých hráčů i nadále pokračovat. V letošní sezoně prozatím patří 
našemu mužstvu 3. příčka při vyrovnané bilanci 2 výher, 1 remízy, 2 proher 
s aktuálním stavem skóre 7:7 (ke dni 21. 9. 2010 ). Lze si jen přát, že výsled-
ky budou dostačující pro obsazení minimálně 4. příčky (ze 7 účastníků sku-
piny JIH) a postup do jarních bojů o přeborníka okresu Náchod.

Muži „B“
V rámci okresní soutěže Náchodska nastupuje naše „B“ mužstvo pod vede-
ním trenérů Arnošta Klímy a Josefa Tilga. Po vítězném tažení loňskou 
sezonou (vítěz okresní soutěže) vstoupilo mužstvo do soutěže se stejným 
cílem. V soutěži je pro letošní sezonu přihlášeno 7 mužstev. V mužstvu 
alternují jak hráči širšího kádru „A“ mužstva, tak dorostenci. K 21. 9. 2010 
patří mužstvu 4. příčka s bilancí 2 výher a 2 proher při aktivním skóre 17:6. 
Doufejme, že se bude mužstvu dařit jako v loňském roce a podaří se mu 
vrátit na příčku nejvyšší.

Dorost
Jediné mužstvo, které nastupuje v letošním roce v rámci soutěží Krajské-
ho fotbalového svazu. Je zařazeno do skupiny „C“ Krajské soutěže staršího 
dorostu. V soutěži má za soupeře 11 soupeřů vesměs z regionu Trutnovsko. 
Trenérem mužstva je Petr Beran. Výsledkově se mužstvu prozatím příliš 
nedaří. Na kontě má zatím 3 prohry při pasivním skóre 3:9. První dvě 
vystoupení však přinesla vyrovnaná utkání (prohra v domácím prostředí 
s Loko Meziměstí 1:2 a na hřišti soupeře ve Volanově 1:2) s nešťastným 
koncem pro naše dorostence. Je však vidět, že při kvalitním tréninku a zod-
povědném přístupu hráčů není nic ztraceno.

Starší žáci
V rámci Okresního přeboru jsou soupeři našich žáků mužstva Jiskry Veby 
Machov a Sokola Hejtmánkovice. Oproti loňskému ročníku ubylo družstvo 
Jiskry Martínkovice. Díky malému počtu družstev se soutěž odehrává tur-
najově. Po třech odehraných turnajích patří našim žáčkům první příčka 
s bilancí 6 výher a skóre 23:1. Je škoda, že se díky nedohodě nejvyšších fot-
balových funkcionářů okresů Náchod a Trutnov, nepodařilo spojit přebory 
těchto okresů. Soutěž o 12 účastnících (9x Trutnovsko, 3x Náchodsko) by 
pravděpodobně přinesla více kvality i větší atraktivitu. Pro letošní rok se 

o chod družstva žáků starají pánové Ota Tóth, Jan Gerčák, Kamil Cinka  
a Miroslav Hrodek.

Mladší přípravka
Pod vedením trenérů Stanislava Hornycha a Josefa Čermáka hrají naši 
nejmenší okresní přebor mladších přípravek. Po reorganizaci soutěží  
a úpravách pravidel se přebor odehrává na hřištích o velikosti 45 x 25 m 
(dříve polovina hřiště) a v počtu hráčů 4 + 1 brankář (původně 7+1). Pro 
letošní rok nejsou také započítávány jednotlivé výsledky mužstev v rámci 
soutěží, ale v rámci jednotlivých turnajů jsou vyhlašována nejlepší družstva. 
Soutěž s našimi nejmladšími hrají ještě další 4 mužstva. Ke dnešnímu dni 
dle statistik p. Hornycha získali naši hoši dvě výhry a utrpěli 2 prohry. Pře-
jeme hochům mnoho sportovních úspěchů a trenérům pevné nervy.

Takže to by byl výčet aktuálního stavu v činnosti oddílu kopané TJ Velké 
Poříčí. Pro úplnost bych ještě doplnil, že z pozice předsedy se o chod oddílu 
i pro letošní rok stará pan Petr Beran a pozici sekretáře v současnosti zastá-
vá pan Vítězslav Stolina. Aktuální výsledky, informace o utkání, fotografie 
apod. můžete sledovat na internetu na adrese : www.velkeporici.cz/kopana

JÓGA
VELKÉ POŘÍČÍ
sál hasičské zbrojnice

Každý čtvrtek 18-19:30 hod.
První lekce 16. září

S sebou podložku a přikrývku
na relaxaci po cvičení, pohodlné oblečení.

Zacvičit si můžete přijít kdykoliv v průběhu kurzu.
Cvičením vás bude provázet Jarka Štěpánková,

Hatha yoga teacher

JÓGA

-19:30 hod.

První lekce 16. z

S

n

,

Hatha yoga teacher

 Sbor dobrovolný hasičů 
 pořádá

  VEPŘOVÉ hOdy

 které se konají 16. října od 17 hodin 
v hasičské zbrojnici 
Od 20 hodin bude hrát k poslechu a tanci kapela.
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Výtisk zdarma.
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 Jaké věci je možné darovat: 
➤ letní a zimní oblečení (dámské, pánské, dětské)
➤ lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony
➤ látky (minimálně 1m2, prosíme, nedávejte nám 
 odřezky a zbytky látek)
➤ domácí potřeby – nádobí bílé i černé, skleničky – 
 vše nepoškozené
➤ peří, péřové a vatované přikrývky, polštáře a deky
➤ obuv –veškerou nepoškozenou
➤ knihy – nepoškozené, kvalitní

 Věci, které vzít nemůžeme:
➣ ledničky, televize, počítače a jinou elektroniku, 
 matrace, koberce – z ekologických důvodů
➣ nábytek, jízdní kola a dětské kočárky – riziko 
 znehodnocení transportem
➣ znečištěný a vlhký textil 

Věci, prosíme, zabalte do igelitových pytlů či krabic,
aby se nepoškodily transportem.
Děkujeme za Vaši pomoc.

Pozvánka na

tradiční předvánoční výstavu

která se koná v sobotu 27. listopadu 2010 od 9 do 16 hod. 
v kulturní místnosti nově rekonstruovaného Obecního domu.

Srdečně zve pořadatel ČČK Velké Poříčí 

Zimní stadion Wikov Aréna Hronov

BRUSLENÍ PRO VEŘEJNOST

provozní doba:
čtvrtek 1645 - 1830 hodin
sobota 1330 - 1530 hodin
neděle 14 - 16 hodin

vstupné  25 Kč
předškolní děti  10 Kč
nebruslící   5 Kč
nebruslící bez dítěte 20 Kč
permanentní vstupenka (10x vstup) 200 Kč 

Sezóna začíná 2. října 2010 a končí 28. února 2011

Roman Toušek 
- vedoucí odboru sportovní a rekreační zařízení města
Palackého 1000
549 311 Hronov
tel.: 491 483 367
mobil 733 734 169
srz@mestohronov.cz
www.mestohronov.cz

Občanské sdružení Diakonie Broumov ve spolupráci 
s MS Českého červeného kříže Velké Poříčí 

vyhlašuje

HUMANITáRNÍ SBÍRKU
v úterý dne 19. října 2010 

dopoledne od 9 do 11 hodin 
odpoledne od 13 do 17 hodin

v SOKOLOVNĚ ve Velkém Poříčí 

ZEDNICKÉ A OBKLADAČSKÉ 
PRáCE + OPRAVy

tel. 737 462 989 
      602 380 709


